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Dames en Heren,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp besproken tijdens 
haar vergaderingen van 21 februari en 13 maart 2024.

I. — PROCEDURE

Op 22 februari 2024 heeft de vice-eersteminister de 
volgende documenten bezorgd aan het commissiesecre-
tariaat omtrent de ontworpen verruiming van de vrijstelling 
van concentraties tussen erkende ziekenhuizen van de 
voorafgaande concentratiecontrole door de Belgische 
Mededingingsautoriteit (BMA): e-mailcorrespondentie 
en schriftelijke adviezen van de BMA aan het adres van 
de regering; en schriftelijke adviezen van de Federale 
Raad voor Ziekenhuisvoorzieningen ter attentie van de 
regering. Deze documenten werden diezelfde dag ter 
beschikking gesteld van de commissie.

II. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, legt uit dat het 
voorliggende wetsontwerp een vierledig doel nastreeft.

Vooreerst geeft het wetsontwerp uitvoering aan 
Verordening (EU) 2022/1925 van het Europees Parlement 
en de Raad van 14 september 2022 over betwistbare en 
eerlijke markten in de digitale sector, en tot wijziging van 
Richtlijnen (EU) 2019/1937 en (EU) 2020/1828 (digita-
lemarktenverordening), beter bekend onder de noemer 
Digital Markets Act (DMA).

Sommige grote onlineplatformen fungeren als “poort-
wachters” op digitale markten. De DMA moet ervoor 
zorgen dat deze platformen zich online op een eer-
lijke manier gedragen. De verordening legt aan deze 
poortwachters bepaalde ex ante verplichtingen en ver-
boden op. Bij niet-naleving hiervan kan de Europese 
Commissie overgaan tot het opleggen van geldboetes 
en dwangsommen.

De Europese Commissie zal de enige handhaver van 
deze verordening zijn, gelet op de inherent grensover-
schrijdende activiteiten van poortwachters.

Zij zal daarentegen nauw samenwerken en coördineren 
met onder meer de nationale mededingingsautoriteiten. 
Hierdoor dringt zich een aanpassing op van de boe-
ken I en IV van het Wetboek van economisch recht om 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné ce projet de loi au cours 
de ses réunions des 21 février et 13 mars 2024.

I. — PROCÉDURE

Le 22 février 2024, le vice-premier ministre a transmis 
au secrétariat de la commission les documents suivants 
concernant l’extension en projet de l’exemption du 
contrôle préalable des concentrations entre hôpitaux 
agréés exercé par l’Autorité belge de la concurrence 
(ABC): la correspondance électronique et les avis écrits 
adressés au gouvernement par l’ABC, ainsi que les avis 
écrits adressés au gouvernement par le Conseil fédéral 
des établissements hospitaliers. Ces documents ont 
été mis à la disposition de la commission le même jour.

II. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, explique que le 
projet de loi à l’examen poursuit quatre objectifs.

Premièrement, le projet de loi donne exécution au 
règlement (UE) 2022/1925 du Parlement européen et 
du Conseil du 14 septembre 2022 relatif aux marchés 
contestables et équitables dans le secteur numérique et 
modifiant les directives (UE) 2019/1937 et (UE) 2020/1828, 
mieux connu comme le règlement sur les marchés 
numériques (Digital Markets Act (DMA)).

Certaines grandes plateformes en ligne jouent le rôle 
de “contrôleur d’accès” sur les marchés numériques. Le 
DMA doit assurer que ces plateformes se comportent 
équitablement en ligne. Le règlement impose certaines 
obligations et interdictions préalables à ces contrôleurs 
d’accès. En cas de non-respect, la Commission euro-
péenne peut imposer des amendes et des astreintes.

La Commission européenne assurera seule le contrôle 
du respect de ce règlement, compte tenu de la nature 
intrinsèquement transfrontalière des activités des “contrô-
leurs d’accès”.

En revanche, elle coopérera étroitement et coordonnera 
son action avec, notamment, les autorités nationales de 
la concurrence. Pour cette raison, une modification des 
livres I et IV du Code de droit économique est nécessaire 
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rekening te houden met de bevoegdheden die aan de 
BMA worden toegekend door de DMA en deze verder 
uit te werken in het Belgische recht.

Bovendien wordt in de DMA bepaald dat, wanneer het 
nationale recht in een dergelijke bevoegdheid voorziet, 
de betrokken nationale mededingingsautoriteiten on-
derzoeksmaatregelen mogen nemen om vast te stellen 
dat de poortwachter zich niet aan de DMA houdt, en 
over hun bevindingen verslag mogen uitbrengen aan 
de Europese Commissie.

Dit systeem laat toe gebruik te maken van de kracht 
en de deskundigheid van de betrokken autoriteiten in 
de hele Europese Unie.

Ten tweede beoogt dit wetsontwerp de efficiëntie van 
de procedures van de BMA te verbeteren op basis van 
de door haar opgedane ervaring, bijvoorbeeld in het 
kader van de clementieregeling, en wijzigt het aldus 
diverse bepalingen houdende de organisatie en de 
bevoegdheden van de BMA.

Ten derde wordt een vijfde lid geïntroduceerd in het 
directiecomité van de BMA, met name de directeur 
planning en budget. De creatie van deze functie is 
gerechtvaardigd in het licht van de huidige versterking 
van de actiemiddelen van de BMA die mogelijk wordt 
gemaakt door de verhoging van haar budget, in het 
kader van de uitvoering van de Richtlijn ECN+1 en door 
de groeiende administratieve autonomie van de BMA 
ten opzichte van de FOD Economie.

Ten vierde worden fusies tussen ziekenhuizen uitge-
sloten zijn van voorafgaande concentratiecontrole door 
de BMA, met uitzondering van fusies tussen erkende 
ziekenhuizen, die in de toekomst zullen voldoen aan 
specifieke aanmeldingsdrempels die hoger zijn dan voor 
andere economische sectoren. De aanmeldingsdrempels 
worden aangepast om rekening te houden met het feit 
dat slechts een klein deel van de omzet van erkende 
ziekenhuizen wordt gegenereerd door commerciële en 
niet-gereguleerde activiteiten. Alleen deze commerciële 
en niet-gereguleerde activiteiten brengen hen dichter 
bij “klassieke” economische spelers, wat voorafgaande 
concentratiecontrole kan rechtvaardigen.

Erkende ziekenhuizen kunnen niet worden beschouwd 
als “klassieke” economische spelers, die geneigd zijn 
om prijzen te verhogen of de kwaliteit van de geleverde 
diensten te verslechteren wanneer dit economisch 

1 Richtlijn (EU) 2019/1 van het Europees Parlement en de Raad 
van 11 december 2018 tot toekenning van bevoegdheden aan de 
mededingingsautoriteiten van de lidstaten voor een doeltreffendere 
handhaving en ter waarborging van de goede werking van de 
interne markt.

afin de tenir compte des compétences qui sont accordées 
à l’ABC par le DMA et de les transposer en droit belge.

En outre, le DMA prévoit que, lorsque le droit national 
prévoit une telle compétence, les autorités nationales 
compétentes en matière de concurrence peuvent procéder 
à des enquêtes en vue de constater le non-respect du 
DMA par le contrôleur d’accès et communiquer leurs 
conclusions à la Commission européenne.

Ce système permet de tirer parti de la force et de 
l’expertise des autorités compétentes dans l’ensemble 
de l’Union européenne.

Deuxièmement, le projet de loi à l’examen vise à 
améliorer l’efficacité des procédures de l’ABC sur la 
base de l’expérience qu’elle a acquise, par exemple dans 
le cadre du programme de clémence. C’est pourquoi il 
modifie diverses dispositions régissant l’organisation et 
les compétences de l’ABC.

Troisièmement, un cinquième membre est introduit 
au sein du comité de direction de l’ABC, à savoir le 
directeur de la planification et du budget. La création 
de cette fonction se justifie au regard du renforcement 
actuel des moyens d’action de l’ABC rendu possible 
par l’augmentation de son budget, dans le cadre de la 
mise en œuvre de la directive ECN+1, et par l’autono-
mie administrative croissante de l’ABC par rapport au 
SPF Économie.

Enfin, les concentrations entre hôpitaux sont exclues 
du contrôle préalable des concentrations exercé par 
l’ABC, à l’exception des concentrations entre hôpitaux 
agréés, auxquelles s’appliqueront désormais des seuils 
de notification spécifiques et plus élevés que pour les 
autres secteurs de l’économie. Les seuils de notification 
ont été modifiés pour tenir compte du fait que seule une 
faible part du chiffre d’affaires des hôpitaux agréés est 
générée par des activités commerciales et non régle-
mentées. Seules ces activités commerciales et non 
réglementées les rapprochent des acteurs économiques 
“classiques” et peuvent justifier un contrôle préalable 
des concentrations.

On ne peut en effet pas considérer les hôpitaux 
agréés comme des acteurs économiques classiques, 
enclins à augmenter les prix ou à altérer la qualité 
des services prestés lorsque c’est économiquement 

1 Directive (UE) 2019/1 du Parlement européen et du Conseil du 11 
décembre 2018 visant à doter les autorités de concurrence des 
États membres des moyens de mettre en œuvre plus efficacement 
les règles de concurrence et à garantir le bon fonctionnement 
du marché intérieur.
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winstgevend is omwille van een vermindering van de 
mededinging. Deze wijziging van het Wetboek van 
economisch recht is in lijn met de rechtspraak die op 
briljante wijze werd uiteengezet door de president van 
het Hof van Justitie van de EU (HvJ-EU), de heer Koen 
Lenaerts, tijdens het evenement “De burgers van de 
EU weer aansluiting geven bij de interne markt” dat 
op 8 februari 2024 in Luik werd georganiseerd, in het 
kader van het Belgische voorzitterschap van de Raad 
van de EU. Het mededingingsrecht mag niet op dezelfde 
manier van toepassing zijn op commerciële ondernemin-
gen als op sociale ondernemingen zoals ziekenhuizen. 
Deze redenering is in het bijzonder gebaseerd op de 
volgende arresten van het HvJ-EU: Poucet et Pistre (ge-
voegde zaken C-159/91 en C-160/91; ECLI:EU:C:1993:63), 
AOK-Bundesverband (gevoegde zaken C-264/01, 
C-306/01, C-354/01, C-355/01; ECLI:EU:C:2004:150) 
en Dovera (gevoegde zaken C-262/18 P en C-271/18 P; 
ECLI:EU:C:2020:450). Deze arresten stelden vast dat 
overheidsbedrijven die uit nationale solidariteit worden 
gefinancierd, niet noodzakelijk onderworpen zijn aan 
de mededingingsregels.

Bovendien is de uitsluiting van erkende ziekenhuizen 
van voorafgaande controle op fusies gerechtvaardigd 
om redenen van gezondheidsbeleid in België. Fusies 
van erkende ziekenhuizen moeten worden aangemoe-
digd, omdat ze het mogelijk maken een efficiëntere en 
kwalitatief betere zorg te garanderen door de ingezette 
middelen te optimaliseren.

Tot slot vormt deze maatregel een zeer belangrijke 
administratieve vereenvoudiging voor ziekenhuizen.

III. — BESPREKING

A. Vergadering van 21 februari 2024

1. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) stelt vast dat 
de BMA vragende partij is om gehoord te worden door 
de commissie omtrent dit wetsontwerp, dat haar in 
hoge mate aanbelangt. De BMA wil verduidelijkingen 
komen geven nu de federale regering beslist heeft dat 
de ziekenhuissector in principe wordt vrijgesteld van 
voorafgaand concentratietoezicht. De BMA wijst erop 
dat een voorafgaand concentratietoezicht als doel heeft 
om te bekijken of in de toekomst nog wel de beste pro-
ducten of diensten aangeboden worden tegen de best 
mogelijke voorwaarden. Voor ziekenhuizen gaat het 
dan specifiek om het vrijwaren dat de patiënt centraal 
blijft staan, dat de overheidsmiddelen waarmee het 
gezondheidszorgsysteem wordt gefinancierd efficiënt 

avantageux en raison d’une diminution de la concurrence. 
Cette modification du Code de droit économique est 
conforme à la jurisprudence qu’a brillamment exposée 
M. Koen Lenaerts, président de la Cour de Justice de 
l’Union européenne, pendant l’événement “Reconnecting 
EU Citizens with the Single Market” organisé à Liège 
le 8 février 2024 dans le cadre de la Présidence belge 
du Conseil de l’Union européenne. Le droit de la concur-
rence ne doit pas s’appliquer de la même manière 
aux entreprises commerciales qu’aux entreprises à 
vocation sociale comme les hôpitaux. Ce raisonnement 
s’appuie notamment sur les arrêts suivants de la Cour 
de Justice de l’Union européenne: Poucet et Pistre 
(affaires jointes C-159/91 et C-160/91; ECLI:EU:C:1993:63), 
AOK-Bundesverband (affaires jointes C-264/01, 
C-306/01, C-354/01, C-355/01; ECLI:EU:C:2004:150) 
et Dovera (affaires jointes C-262/18 P et C-271/18 P; 
ECLI:EU:C:2020:450). Ces arrêts ont en effet indiqué 
que les entreprises publiques financées par la solidarité 
nationale ne relevaient pas nécessairement des règles 
de concurrence.

Par ailleurs, l’exclusion des hôpitaux agréés du contrôle 
préalable des concentrations se justifie à la lumière de 
la politique de santé en Belgique. Les concentrations 
d’hôpitaux agréés doivent être encouragées car elles 
permettront de garantir des soins plus efficients et 
de meilleure qualité, au travers de l’optimisation des 
moyens engagés.

Il s’agit enfin d’une mesure de simplification adminis-
trative très importante pour les hôpitaux.

III. — DISCUSSION

A. Réunion du 21 février 2024

1. Questions et observations des membres

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) constate que l’ABC 
demande à être entendue par la commission à propos 
du projet de loi à l’examen, car il la concerne au plus 
haut point. L’ABC souhaite apporter certaines précisions, 
maintenant que le gouvernement fédéral a décidé que 
le secteur hospitalier serait en principe dispensé du 
contrôle préalable des concentrations. L’ABC souligne 
que ce contrôle vise à examiner si, à l’avenir, le secteur 
offrira toujours les meilleurs produits ou services aux 
meilleures conditions possibles. Pour les hôpitaux, il 
s’agit spécifiquement de garantir que le patient continuera 
à occuper une place centrale, que les moyens publics 
servant à financer le système de santé seront dépensés 
efficacement et que les conditions de travail du personnel 
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worden besteed en dat de arbeidsomstandigheden van 
het ziekenhuispersoneel niet verslechteren. De regering 
gaat ervan uit dat de ziekenhuissector een sector is 
waarin geen commerciële activiteiten plaatsvinden en 
waarin er geen winst moet worden gemaakt. Nochtans 
meent de BMA dat wanneer er concentratie tussen 
ziekenhuizen plaatsvindt, er steeds een risico bestaat 
dat de prikkels verdwijnen voor die ziekenhuizen om 
hoogkwalitatieve diensten aan betaalbare prijzen aan 
te bieden. Het concentratietoezicht kan prijsverhogin-
gen en kwaliteitsvermindering tegengaan en een gelijk 
speelveld garanderen. Mevrouw Houtmeyers wenst dat 
gevolg wordt gegeven aan de vraag van de BMA om 
gehoord te worden.

Mevrouw Leslie Leoni (PS) spreekt namens de PS 
haar steun uit voor dit wetsontwerp, dat uitvoering geeft 
aan de DMA. Die laatste heeft de grote poortwachters 
van het internet op het oog. Zij moeten er onder meer 
voor zorgen dat eindgebruikers hun abonnementen op 
kernplatformdiensten even gemakkelijk kunnen opzeggen 
als dat ze die abonnementen afsluiten. Tevens wordt het 
hen verboden hun eigen producten of diensten gunstiger 
te rangschikken dan die van derden. De DMA beoogt de 
eerlijke mededinging te waarborgen tussen de digitale 
spelers, de keuzevrijheid van de consument te verhogen 
en de innovatie aan te zwengelen.

De PS-fractie sluit zich aan bij het compromis dat 
binnen de regering werd gevonden omtrent de ver-
ruiming van de vrijstelling van de concentratiecontrole 
voor de ziekenhuissector. De PS had echter liever een 
nog ruimere vrijstelling gezien. De ziekenhuissector is 
niet vergelijkbaar met commerciële sectoren, vermits 
hij het algemeen belang nastreeft. De financiering van 
ziekenhuizen is bijna uitsluitend afkomstig van overheids-
middelen. Overheden moedigen ziekenhuizen aan zich 
te groeperen, teneinde het zorgaanbod te optimaliseren. 
De ziekenhuissector is reeds onderworpen aan strikte 
regels. Het ware dan ook logisch geweest om concen-
traties tussen ziekenhuizen volledig vrij te stellen van 
het voorafgaande toezicht door de BMA.

De heer Denis Ducarme (MR) is van mening dat de 
DMA, waaraan in de voorliggende tekst op kundige 
wijze uitvoering wordt gegeven, een duidelijke stap in 
de goede richting betekent.

Daarentegen plaatst de spreker kanttekeningen bij het 
feit dat dit wetsontwerp een luik omvat betreffende de top 
van de BMA. In wezen vraagt de vice-eersteminister de 
parlementsleden om stelling te nemen over twee aparte 
teksten. Wellicht zag de vice-eersteminister daarin een 
opportuniteit.

des hôpitaux ne se détérioreront pas. Le gouvernement 
part du principe que le secteur hospitalier est un secteur 
où aucune activité commerciale n’est exercée et qui 
ne doit faire aucun bénéfice. L’ABC estime quant à elle 
qu’en cas de concentration d’hôpitaux, il existe toujours 
un risque que les hôpitaux ne soient plus incités à offrir 
des services de grande qualité à des prix abordables. Le 
contrôle des concentrations peut permettre de prévenir 
des augmentations des prix et une baisse de la qualité, 
et de garantir des conditions de concurrence équitables. 
Mme Houtmeyers souhaite que l’on donne suite à la 
demande de l’ABC d’être entendue.

Mme Leslie Leoni (PS) exprime, au nom du PS, 
son soutien au projet de loi à l’examen, qui exécute le 
DMA. Ce dernier vise les grands contrôleurs d’accès 
de l’internet. Ils doivent notamment veiller à ce que les 
utilisateurs finaux puissent se désabonner des services 
de plateforme essentiels aussi facilement qu’ils s’y sont 
abonnés. Il leur est également interdit de classer leurs 
produits ou services de manière plus favorable que ceux 
des tiers. L’ABC vise à garantir une concurrence équitable 
entre les acteurs numériques, à augmenter la liberté de 
choix du consommateur et à stimuler l’innovation.

Le groupe PS se rallie au compromis trouvé au sein du 
gouvernement à propos de l’élargissement de l’exemption 
du contrôle des concentrations au secteur hospitalier. 
Le PS aurait cependant souhaité une exemption encore 
plus large. Le secteur hospitalier n’est pas comparable 
aux secteurs commerciaux, car il vise l’intérêt général. Le 
financement des hôpitaux provient quasi exclusivement 
des moyens publics. Les autorités publiques encouragent 
les hôpitaux à se regrouper en vue d’optimaliser leur 
offre de soins. Le secteur hospitalier est déjà soumis à 
des règles strictes. Il aurait donc été logique d’exempter 
totalement les concentrations entre hôpitaux du contrôle 
préalable de l’ABC.

M. Denis Ducarme (MR) estime que le DMA, transposé 
judicieusement par le texte à l’examen, va clairement 
dans la bonne direction.

L’intervenant émet cependant des réserves à pro-
pos du volet du projet de loi à l’examen concernant la 
direction de l’ABC. Le vice-premier ministre demande 
essentiellement aux parlementaires de prendre position 
sur deux textes différents. Le vice-premier ministre y a 
sans doute vu une opportunité.
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Er is immers sprake van een probleem bij de BMA, 
dat door de recente benoeming van een nieuwe voorzit-
ter voor de BMA, na een jarenlange impasse, niet werd 
opgelost. De heer Ducarme heeft omtrent deze situatie 
een mondelinge vraag ingediend (“De nieuwe voorzitter 
van de Belgische Mededingingsautoriteit, nr. 55041146C).

De heer Ducarme, aan wie het, als parlementslid, 
toekomt de regering te controleren, stelt zich vragen bij 
manier waarop deze laatste de situatie bij de BMA tracht 
te regelen. Hij vreest dat hiermee verkeerde precedenten 
worden geschapen.

Het lid wenst van de vice-eersteminister te vernemen 
of die zich ervan heeft verzekerd of de BMA, conform de 
vigerende wetgeving inzake het taalgebruik in bestuurs-
zaken, wel degelijk een taalkader heeft vastgesteld.

Sinds de benoeming van de heer Axel Desmedt tot 
voorzitter van de BMA, in januari 2024, telt het direc-
tiecomité drie Nederlandstaligen en één Franstalige, 
wat een manifest taalonevenwicht inhoudt. Om dat te 
verhelpen, vond de vice-eersteminister er niet beter op 
om, in het kader van een wetsontwerp betreffende de 
DMA, een regeling op te nemen die een vijfde lid aan het 
directiecomité toevoegt, namelijk een directeur planning 
en budget. Deze eigenaardige manier van werken dreigt 
navolging te krijgen; zal men in de toekomst, telkens 
wanneer er een Nederlandstalige aan het hoofd van 
een federale overheidsinstelling wordt benoemd, een 
ondergeschikte functie voor een Franstalige creëren, 
ter wille van het taalevenwicht? Bij het topmanagement 
van de federale overheid zijn taalonevenwichten in het 
voordeel van de Nederlandstaligen schering en inslag. 
Wil men dit land een toekomst gunnen, zal men meer 
billijkheid aan de dag moeten leggen en geen toevlucht 
nemen tot lapmiddelen om het taalevenwicht te respec-
teren. De kwestie van de topbenoemingen bij de BMA 
is complex en sleept al sinds 2019 aan. Een oplossing 
is noodzakelijk om de BMA in staat te stellen zich opti-
maal van zijn belangrijke taken te kwijten. Er bestonden 
echter andere manier om dit probleem aan te pakken.

De heer Erik Gilissen (VB) sluit zich aan bij het voorstel 
van mevrouw Houtmeyers om de BMA, op haar uitdruk-
kelijke vraag, te horen omtrent de ontworpen verruiming 
van de vrijstelling van de concentratiecontrole voor de 
ziekenhuissector.

De DMA regelt de markten die voortkomen uit de 
digitale omgeving. Deze Europese wet wil een hogere 
mate van competitie creëren binnen de Europese digitale 
markten, door te voorkomen dat grote bedrijven hun 
macht misbruiken en geen nieuwe spelers op de markt 
toelaten. Het zal het marktgedrag van gatekeepers (poort-
wachters) strenger gaan reguleren. Het betreft vooral 

Il est en effet question d’un problème à l’ABC qui, 
après une impasse qui a duré un an, n’a pas été résolu 
en dépit de la nomination récente d’un nouveau pré-
sident. M. Ducarme a posé une question orale à ce 
sujet (“Le nouveau président de l’Autorité belge de la 
Concurrence”, n° 55041146C).

M. Ducarme, à qui il appartient, en sa qualité de député, 
de contrôler le gouvernement, se pose des questions à 
propos de la méthode appliquée par le gouvernement 
pour régler la situation à l’ABC. Il craint qu’elle ne crée 
de fâcheux précédents.

Le membre demande au vice-premier ministre s’il s’est 
assuré que l’ABC avait bien fixé un cadre linguistique 
conformément à la législation en vigueur sur l’emploi 
des langues en matière administrative.

Depuis la nomination de M. Axel Desmedt en tant que 
président de l’ABC, en janvier 2024, le comité de direc-
tion compte trois membres néerlandophones contre un 
francophone, ce qui constitue un déséquilibre linguistique 
manifeste. Pour y remédier, le vice-ministre n’a rien trouvé 
de mieux que d’inscrire, dans un projet de loi relatif au 
DMA, une disposition qui prévoit d’ajouter un cinquième 
membre au comité de direction, à savoir un directeur 
du planning et du budget. Ce procédé particulier risque 
de créer un précédent: créera-t-on à l’avenir, chaque 
fois qu’un néerlandophone sera nommé à la tête d’une 
institution publique fédérale, une fonction subalterne 
pour un francophone afin de respecter l’équilibre lin-
guistique? Au niveau des hauts dirigeants de l’autorité 
fédérale, les déséquilibres linguistiques en faveur des 
néerlandophones sont nombreux. Pour donner un avenir 
à notre pays, il faudra faire preuve d’une plus grande 
équité et ne pas recourir à des solutions expéditives 
pour respecter l’équilibre linguistique. La question des 
nominations à la direction de l’ABC est complexe et elle 
est en souffrance depuis 2019. Il convient de trouver une 
solution pour permettre à l’ABC d’accomplir ses tâches 
importantes de manière optimale. On aurait cependant 
pu le faire autrement.

M. Erik Gilissen (VB) souscrit à la proposition de 
Mme Houtmeyers d’entendre l’ABC, à sa demande 
expresse, sur la question de l’extension de l’exemption 
de contrôle des concentrations pour le secteur hospitalier.

Le DMA règle les marchés issus de l’environnement 
numérique. Cette loi européenne vise à renforcer la 
concurrence sur les marchés numériques européens en 
empêchant que de grandes entreprises abusent de leur 
position dominante en barrant l’accès au marché à de 
nouveaux acteurs. Elle réglementera plus strictement le 
comportement des “contrôleurs d’accès” (gatekeepers). 
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de big tech-bedrijven zoals Google, Facebook, Apple, 
Microsoft, en Amazon. Het VB benadrukt in dit verband 
het belang van de interoperabiliteit, dat volgens hem 
de beste manier is om tech-monopolies te doorbreken.

Het wetsontwerp voert de functie van directeur plan-
ning en budget in. De creatie van deze functie wordt 
mogelijk gemaakt door de verhoging van het budget 
van de BMA. Met dit vijfde lid binnen het directiecomité 
zal de BMA een afspiegeling vormen van de Franse 
mededingingsautoriteit. Was de budgetverhoging van de 
BMA bedoeld voor de creatie van die bijkomende functie? 
En waarom zou de Franse structuur als model moeten 
dienen voor de Belgische? Voorzien de structuren van 
de mededingingsautoriteiten van de andere buurlanden 
ook in de functie van directeur planning en budget?

De directeur planning en budget zal worden belast met 
de organisatiestrategie en de ondersteunende diensten, 
zoals het financieel en boekhoudkundig beheer en het 
personeelsbeheer. Onder welke directeur ressorteren 
deze diensten op dit moment? En waarom gooit men 
het over een andere boeg? Is er sprake van bepaalde 
problemen?

Voor de samenstelling van het directiecomité van de 
BMA wordt gestreefd naar taalpariteit. De toevoeging 
van een vijfde lid aan dit directiecomité zorgt voor meer 
onevenwicht; twee van de vijf zullen tot dezelfde taalrol 
moeten behoren. Is het nieuwe lid al aangeduid en zo 
ja, tot welke taalrol behoort dat lid? De directeur plan-
ning en budget zal bij koninklijk besluit op rust kunnen 
worden gesteld indien deze wegens een ernstig en 
permanent gebrek zijn ambt niet meer behoorlijk kan 
uitoefenen. Gelden er voor deze opruststelling ook 
leeftijdsvoorwaarden?

De onderzoeksbevoegdheid van de BMA wordt in 
dezen beperkt tot een ondersteunende rol ten aanzien 
van de Europese Commissie. De rol van de BMA be-
staat erin informatie en bewijsmateriaal te verzamelen 
en deze mee te delen aan de Europese Commissie, die 
de enige handhaver van Verordening (EU) 2022/1925 is. 
Als de Europese Commissie beslist een procedure in 
te leiden, wordt de nationale autoriteit de bevoegdheid 
ontnomen om zelfs maar een onderzoek in te stellen. 
Hoewel een overkoepelend Europees onderzoek een 
meerwaarde kan zijn bij grensoverschrijdende digitale 
inbreuken, betekent deze inperking toch een ernstige 
aantasting van onze onafhankelijkheid. De BMA wordt 
gedegradeerd tot een hulpje van de Europese Commissie. 

Cela concerne principalement les grandes entreprises 
technologiques telles que Google, Facebook, Apple, 
Microsoft et Amazon. Le VB souligne à cet égard l’impor-
tance de l’interopérabilité, qui constitue, de son point 
de vue, le meilleur moyen de briser les monopoles 
technologiques.

Le projet de loi crée le poste de directeur du planning 
et du budget. La création de ce poste est rendue possible 
par l’augmentation du budget de l’ABC. Avec l’arrivée 
de ce cinquième membre au sein de son comité de 
direction, l’ABC sera le reflet de l’Autorité de la concur-
rence telle qu’elle existe en France. L’augmentation du 
budget de l’ABC était-elle destinée à créer cette fonction 
supplémentaire? Pourquoi la structure française doit-elle 
servir de modèle à la structure belge? Les structures 
des autorités de la concurrence des autres pays voisins 
prévoient-elles également un poste de directeur du 
planning et du budget?

Le directeur du planning et du budget sera responsable 
de la stratégie organisationnelle et des services de sou-
tien, notamment de la gestion financière et comptable et 
de la gestion des ressources humaines. De quel directeur 
ces services relèvent-ils actuellement? Pourquoi ce 
changement de cap? Y a-t-il des problèmes particuliers?

La composition du comité de direction de l’ABC devra 
tendre vers la parité linguistique. L’ajout d’un cinquième 
membre à ce comité crée un déséquilibre, dès lors que 
deux des cinq membres devront appartenir au même 
rôle linguistique. Le nouveau membre a-t-il déjà été 
désigné et, si tel est le cas, à quel rôle linguistique 
appartient-il? Par ailleurs, le directeur du planning et du 
budget pourra être admis à la retraite par arrêté royal si 
une infirmité grave et permanente ne lui permet plus de 
remplir correctement ses fonctions. Des conditions d’âge 
s’appliquent-elles également à cette mise à la retraite?

Les pouvoirs d’investigation de l’ABC dans le domaine 
concerné seront limités à un rôle de soutien vis-à-vis 
de la Commission européenne. Ce rôle consistera à 
recueillir des informations et éléments de preuve et à 
les communiquer à la Commission européenne, qui est 
la seule instance habilitée à faire appliquer le règlement 
(UE) 2022/1925. Si la Commission européenne décide 
d’engager une procédure, l’autorité nationale perdra 
la possibilité d’ouvrir ne fût-ce qu’une simple enquête. 
Bien qu’une enquête globale au niveau européen puisse 
apporter une valeur ajoutée en cas d’infractions numé-
riques transfrontalières, cette limitation porte néanmoins 
gravement atteinte à l’autonomie de l’autorité nationale. 
L’ABC sera ainsi reléguée au rang d’auxiliaire de la 



93813/002DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Het VB is van oordeel dat de BMA over de mogelijkheid 
moet beschikken om eigenhandig een onderzoek te 
kunnen voeren.

Tot slot wordt bepaald dat de kandidaten voor de 
functies van directeur juridische zaken en directeur eco-
nomische zaken moeten beschikken over een functionele 
kennis van het Frans, het Nederlands en het Engels. Bij 
de mondelinge proef wordt er rekening gehouden met 
de taalrol van de kandidaat. Naast het Engels wordt er 
getest op het Nederlands en het Frans, naargelang de 
taalrol van de kandidaat. Als de proef wordt afgelegd in 
de eigen landstaal, hoe wordt dan de functionele kennis 
van de andere landstaal gegarandeerd?

2. Antwoorden van de vice-eersteminister en 
replieken

a) over de verruiming van de vrijstelling van de voor-
afgaande concentratiecontrole voor de ziekenhuissector 
en het verzoek van de BMA om gehoord te worden

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, benadrukt dat de 
beleidskeuzes die met dit wetsontwerp worden gemaakt, 
inclusief de uitsluiting van concentraties van erkende 
ziekenhuizen van voorafgaande controle op fusies, door 
de voltallige regering worden gedragen.

Op het punt van de verruiming van de vrijstelling van de 
concentratiecontrole voor de ziekenhuissector verschil-
len de regering en de BMA van mening. De BMA heeft 
haar standpunt ter zake uiteengezet in een schriftelijk 
advies gericht aan de regering. Ze heeft daaromtrent 
ook publiekelijk gecommuniceerd. De standpunten van 
de regering en de BMA zullen niet meer wijzigen. In die 
omstandigheden ziet de vice-eersteminister de meer-
waarde niet in van een hoorzitting met de BMA. De BMA 
staat bij hemzelf en de regering in hoog aanzien, wat zich 
onder meer vertaalde in het vrijmaken van bijkomende 
werkingsmiddelen, maar ook in de maatregelen bepaald 
in het voorliggende wetsontwerp die de BMA in staat 
zullen stellen in de toekomst nog efficiënter te werken.

De vice-eersteminister zal de standpunten en de cor-
respondentie vanwege de BMA ter beschikking stellen 
van de commissieleden.

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) acht het wel 
degelijk opportuun de BMA te horen, nu, zoals de vice-
eersteminister zelf aangaf, de mededingingsautoriteit 
en de regering er een andere mening op nahouden en 
de BMA uitdrukkelijk de wens heeft geformuleerd haar 
standpunt mondeling toe te lichten in de commissie. 

Commission européenne. Le VB estime que l’ABC devrait 
avoir la possibilité de mener ses propres enquêtes.

Le texte prévoit enfin que les candidats aux postes 
de directeur des affaires juridiques et de directeur des 
affaires économiques doivent avoir une connaissance 
fonctionnelle du français, du néerlandais et de l’anglais. 
Lors de l’épreuve orale, il sera tenu compte du rôle lin-
guistique du candidat. Outre la connaissance de l’anglais, 
celle du néerlandais et du français sera testée en fonc-
tion du rôle linguistique du candidat. Si celui-ci passe 
l’examen dans sa propre langue (nationale), comment la 
connaissance fonctionnelle de l’autre langue nationale 
sera-t-elle-elle garantie?

2. Réponses et répliques du vice-premier ministre

(a) sur l’extension de l’exemption de contrôle préalable 
des concentrations pour le secteur hospitalier et la 
demande de l’ABC d’être entendue à ce sujet

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, souligne que les 
choix politiques opérés au travers du projet de loi à 
l’examen, y compris l’exemption de contrôle préalable 
des concentrations entre hôpitaux agréés, sont soutenus 
par l’ensemble du gouvernement.

Sur la question de l’extension de l’exemption de 
contrôle des concentrations pour le secteur hospitalier, 
les points de vue du gouvernement et de l’ABC divergent. 
L’ABC a expliqué sa position dans un avis écrit adressé 
au gouvernement. Elle a également communiqué publi-
quement à ce sujet. Les positions du gouvernement et 
de l’ABC ne changeront plus. Dans ces circonstances, 
le vice-premier ministre ne voit pas l’intérêt d’audi-
tionner l’ABC. Le vice-premier ministre souligne que 
le gouvernement et lui-même tiennent l’ABC en haute 
estime, ce qui s’est notamment traduit par l’attribution 
de moyens de fonctionnement supplémentaires, mais 
aussi par les mesures prévues dans le projet de loi à 
l’examen, qui permettront à l’ABC de travailler encore 
plus efficacement à l’avenir.

Le vice-premier ministre indique qu’il mettra à la dispo-
sition des membres de la commission la note explicative 
de l’ABC ainsi que les courriers qu’elle a envoyés.

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) estime qu’il y aurait 
bel et bien lieu d’entendre l’ABC, étant donné que, comme 
le vice-premier ministre l’a lui-même indiqué, l’autorité 
de la concurrence et le gouvernement ont des points de 
vue différents et que l’ABC a explicitement exprimé le 
souhait de venir expliquer son point de vue oralement 
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Het is belangrijk dat de commissieleden van gedachten 
kunnen wisselen met de directieleden van de BMA.

De heer Erik Gilissen (VB) sluit zich aan bij de vorige 
tussenkomst.

Mevrouw Leslie Leoni (PS) acht een hoorzitting met 
de BMA niet nodig. Het standpunt van de BMA staat 
uitvoerig beschreven in een schriftelijk advies dat de 
vice-eersteminister aan de commissie zal bezorgen. 
De regering heeft dat advies in aanmerking genomen 
tussen beide lezingen in de Ministerraad. Het voorlig-
gende wetsontwerp is de vrucht van een compromis.

De heer Denis Ducarme (MR) zit op dezelfde lijn als 
mevrouw Leoni.

De heer Stefaan Van Hecke, voorzitter, stelt voor dat 
de bespreking betreffende de verruiming van de vrijstel-
ling van de voorafgaande concentratiecontrole voor de 
ziekenhuissector op een latere datum wordt voortgezet, 
nadat de commissieleden kennis hebben kunnen nemen 
van de documenten die door de vice-eersteminister 
zullen worden overgemaakt.

De vice-eersteminister geeft aan dat de regering het 
onlogisch achtte om erkende ziekenhuizen systematisch 
aan een voorafgaande concentratiecontrole te onder-
werpen, nu fusies tussen erkende ziekenhuizen sterk 
worden aangemoedigd door de federale overheid. Het 
houdt geen steek dat de overheid enerzijds ziekenhuizen 
ertoe aanzet, en zelfs nagenoeg verplicht, om te con-
centreren, teneinde de efficiëntie en de kwaliteit van de 
geboden zorg te verhogen, en anderzijds op die operaties 
een voorafgaand concentratietoezicht laat uitoefenen.

Het leeuwendeel van de activiteiten, en dus van de 
inkomsten, van erkende ziekenhuizen hebben betrek-
king op een strikt gereglementeerd kader, zowel wat 
de uitvoering als de financiering betreft. Ten opzichte 
van deze activiteiten zijn de commerciële activiteiten 
van ziekenhuisinrichtingen marginaal te noemen. De 
verhoging van de aanmeldingsdrempels voor erkende 
ziekenhuizen betekent dan ook een administratieve 
vereenvoudiging en werkt efficiëntieverhogend.

De vice-eersteminister benadrukt dat de BMA in de 
toekomst nog steeds een ex post concentratietoezicht 
zal kunnen uitoefenen.

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) stelt vast dat 
concentraties tussen erkende ziekenhuizen onderwor-
pen zullen blijven aan de voorafgaande concentratie-
controle van de BMA wanneer de betrokken erkende 
ziekenhuizen samen in België een omzet hebben van 

en commission. Il est important que les membres de la 
commission puissent avoir un échange de vues avec 
les membres de la direction de l’ABC.

M. Erik Gilissen (VB) se rallie aux propos de l’inter-
venante précédente.

Mme Leslie Leoni (PS) estime qu’il n’est pas néces-
saire d’auditionner l’ABC, dont la position est présentée 
en détail dans un avis écrit que le vice-premier ministre 
remettra à la commission. Le gouvernement a tenu 
compte de cet avis entre les deux lectures en Conseil 
des ministres. Le projet de loi à l’examen est le fruit 
d’un compromis.

M. Denis Ducarme (MR) indique qu’il est sur la même 
ligne que Mme Leoni.

M. Stefaan Van Hecke, président, propose de reprendre 
la discussion sur l’extension de l’exemption de contrôle 
préalable des concentrations pour le secteur hospitalier 
à une date ultérieure, une fois que les membres de la 
commission auront pu prendre connaissance des docu-
ments qui seront transmis par le vice-premier ministre.

Le vice-premier ministre indique que le gouvernement 
estimait illogique de soumettre systématiquement les 
hôpitaux agréés à un contrôle préalable des concentra-
tions, dès lors que l’autorité fédérale encourage vivement 
les fusions entre hôpitaux agréés. Il n’est en effet pas 
logique que, d’une part, les autorités encouragent voire 
obligent pratiquement les hôpitaux à concentrer leurs 
activités afin d’augmenter l’efficacité et la qualité des 
soins dispensés et que, d’autre part, elles soumettent 
ces opérations de concentration à un contrôle préalable.

La grande majorité des activités et donc des recettes 
des hôpitaux agréés s’inscrivent dans un cadre stricte-
ment réglementé, tant au niveau de la pratique que du 
financement. Au regard de ces activités, les activités 
commerciales des établissements hospitaliers sont 
marginales. Le relèvement des seuils de notification pour 
les hôpitaux agréés représente donc une simplification 
administrative et contribue à accroître leur efficacité.

Le vice-premier ministre souligne qu’à l’avenir, l’ABC 
pourra toujours procéder à un contrôle ex post des 
concentrations.

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) constate que les 
concentrations entre hôpitaux agréés resteront sou-
mises au contrôle préalable des concentrations par 
l’ABC lorsque les hôpitaux agréés concernés totalisent 
ensemble en Belgique un chiffre d’affaires de plus 
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meer dan 900 miljoen euro en ten minste twee van 
de betrokken erkende ziekenhuizen elk in België een 
omzet halen van ten minste 250 miljoen euro. Zij vindt 
nergens de verantwoording terug voor de gehanteerde 
aanmeldingsdrempel. Waarop is die gebaseerd? Welke 
ziekenhuizen vallen daar onder?

Hoewel volgens de N-VA best alle ziekenhuizen 
onderworpen blijven aan een voorafgaand concentra-
tietoezicht, is de argumentatie waarvan de regering zich 
bedient onlogisch. Waarom zou er binnen de vrijstelling 
immers een onderscheid moeten worden gemaakt 
tussen grote en kleinere ziekenhuizen? Houdt dit geen 
discriminatie in?

De heren Christophe Lacroix (PS) en Denis 
Ducarme (MR) menen dat, als de bespreking op dit 
punt wordt uitgesteld naar een latere zitting, zoals de 
voorzitter voorstelde, de vragen daaromtrent best op 
dat moment worden gesteld. Als de bespreking echter 
wordt uitgeput, is het logisch dat vervolgens tot stem-
ming wordt overgegaan.

De heer Stefaan Van Hecke, voorzitter, kondigt aan, 
met instemming van de commissie, dat de bespreking 
over dit aspect op 28 februari 2024 zal worden voortge-
zet, nadat de commissieleden kennis hebben kunnen 
nemen van de door de vice-eersteminister over te maken 
documenten betreffende het standpunt van de BMA.

b) over het vijfde lid van het directiecomité van de BMA 
en de kwestie van het taalevenwicht binnen de BMA

Ter attentie van de heer Ducarme wijst de vice-eer-
steminister er nogmaals op dat de ontworpen regeling 
betreffende de samenstelling van het directiecomité van 
de BMA berust op een beslissing van de hele regering.

De beslissing om, naar het voorbeeld van de Franse 
mededingingsautoriteit, een vijfde lid toe te voegen aan 
het directiecomité, werd genomen in nauw overleg met 
de BMA. De Franse Autorité de la concurrence stond 
van in het begin model voor de BMA. Het kwam de 
regering dan ook logisch en legitiem voor, gelet op de 
steeds belangrijker wordende rol en bevoegdheden van 
de BMA, om de functie van directeur planning en budget 
te creëren, en zo te waken over de goede werking van 
het directiecomité en de evenwichtige bevoegdheids-
verdeling tussen zijn leden.

De vice-eersteminister heeft niet de gewoonte om 
nieuwe functies te creëren voor puur politieke doeleinden. 
De bekommering die aan deze maatregel ten grondslag 
ligt, is ervoor zorgen dat de BMA zich terdege van haar 

de 900 millions d’euros, et qu’au moins deux des hôpi-
taux agréés concernés réalisent chacun en Belgique 
un chiffre d’affaires d’au moins 250 millions d’euros. Or, 
elle ne retrouve nulle part un motif justifiant le seuil de 
notification utilisé. Sur quoi ce seuil est-il basé? Quels 
sont les hôpitaux concernés?

Même si la N-VA estime qu’il est préférable que tous 
les hôpitaux restent soumis à un contrôle préalable des 
concentrations, les arguments invoqués par le gouver-
nement ne tiennent pas la route. En effet, pourquoi faire 
une distinction entre les grands et les petits hôpitaux 
dans le cadre du régime d’exemption? N’est-ce pas 
discriminatoire?

MM. Christophe Lacroix (PS) et Denis Ducarme (MR) 
estiment que, si la discussion sur ce point est reportée à 
une réunion ultérieure, comme l’a suggéré le président, 
il serait préférable de poser les questions y afférentes à 
ce moment-là. Toutefois, si la discussion est terminée, 
il est logique de procéder au vote.

M. Stefaan Van Hecke, président, annonce, en accord 
avec la commission, que la discussion sur ce point sera 
poursuivie le 28 février 2024, après avoir permis aux 
membres de prendre connaissance des documents qui 
seront transmis par le vice-premier ministre concernant 
la position de l’ABC.

b) concernant le cinquième membre au sein du 
comité de direction de l’ABC et la question de l’équilibre 
linguistique au sein de l’ABC

Le vice-premier ministre rappelle, à l’attention de 
M. Ducarme, que la disposition en projet relative à la 
composition du comité de direction de l’ABC s’appuie 
sur une décision prise par le gouvernement dans son 
ensemble.

La décision d’ajouter un cinquième membre au comité 
de direction, en prenant exemple sur l’autorité française 
de la concurrence, a été prise en étroite concertation avec 
l’ABC. Depuis le début, l’ABC a en effet été construite 
sur un modèle similaire à celui de l’autorité française. 
Le gouvernement a donc estimé qu’il était logique et 
légitime, vu le rôle et les compétences croissantes de 
l’ABC, de créer la fonction de directeur du planning et 
du budget, et de veiller ainsi au bon fonctionnement 
du comité de direction et à la répartition équilibrée des 
compétences entre ses membres.

Le vice-premier ministre n’a pas pour habitude de créer 
de nouvelles fonctions à des fins purement politiques. 
La préoccupation sous-jacente est de permettre à l’ABC 
d’assumer correctement ses responsabilités toujours 
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almaar groeiende verantwoordelijkheden kan kwijten, 
door haar te voorzien van een directiecomité naar Frans 
model, waarbinnen de bevoegdheden correct en even-
wichtig verdeeld zijn.

Het taalevenwicht binnen het directiecomité maakt deel 
uit van de maatregelen die vervat zijn in het wetsontwerp. 
Wat de verschillende aanwervingsprocedures betreft, is 
het duidelijk dat de taalrol van de kandidaat zal moeten 
worden onderzocht in het licht van de vereisten die thans 
reeds van toepassing zijn. Voor de directiefuncties schrijft 
het Wetboek van economisch recht voor dat kandidaten 
moeten beschikken over een functionele kennis van het 
Frans, het Nederlands en het Engels.

De kandidaat voor de functie van directeur planning 
en budget zal moeten slagen voor een examen inzake 
beroepsbekwaamheid waarin, naast de taalkennis, ge-
peild zal worden naar een reeks technische competenties 
door middel van een mondelinge en/of schriftelijke proef.

Zoals de heer Ducarme opmerkte, heeft de benoeming 
van een nieuwe voorzitter van de BMA heel wat voeten 
in de aarde gehad. De post was vier jaar vacant en in 
die periode werden verschillende aanwervingsprocedu-
res opgestart. Omtrent de ontworpen regeling heeft de 
regering de adviezen ingewonnen van de FOD Beleid 
en Ondersteuning en van de Vaste Commissie voor 
Taaltoezicht. De adviezen werden grondig bestudeerd 
teneinde ervoor te zorgen dat de verschillende taalrol-
len op een billijke manier vertegenwoordigd zijn in de 
topfuncties bij de federale overheid. Dat laatste is een 
bekommernis die de vice-eersteminister onverkort deelt.

De heer Denis Ducarme (MR) ontving nog geen 
antwoord op zijn vraag of de BMA, overeenkomstig de 
wetgeving op het gebruik van de talen in bestuurszaken, 
een taalkader heeft vastgesteld.

De vice-eersteminister repliceert dat dit voorheen 
niet het geval was en dat de wens bestaat om aan deze 
kwestie tegemoet te komen. Voor het overige beroept 
hij zich op de expertise en kennis van het dossier in 
hoofde van de vraagsteller.

De heer Denis Ducarme (MR) dringt aan op een 
explicieter antwoord.

De vice-eersteminister antwoordt dat er tot op heden 
nog geen taalkader werd vastgesteld.

De heer Denis Ducarme (MR) merkt op dat de vice-
eersteminister met de opvolging van de voorzitter van 
de BMA een heikel dossier heeft geërfd. Opdat de eco-
nomie op een rechtvaardige wijze kan functioneren, is 

plus importantes en la dotant d’un comité de direction 
inspiré du modèle français, dont les compétences sont 
correctement et équitablement réparties.

L’équilibre linguistique au sein du comité de direction 
fait partie des mesures inscrites dans le projet de loi. 
En ce qui concerne les différentes procédures de recru-
tement, il est clair que le rôle linguistique du candidat 
devra être examiné à la lumière des exigences déjà en 
vigueur. Pour les fonctions de directeurs, les candidats 
doivent justifier, en vertu du Code de droit économique, 
d’une connaissance fonctionnelle du français, du néer-
landais et de l’anglais.

Le candidat à la fonction de directeur du planning 
et du budget devra réussir un examen d’aptitude pro-
fessionnelle qui évaluera, outre ses connaissances 
linguistiques, une série de compétences techniques au 
moyen d’une épreuve orale et/ou écrite.

Comme l’a souligné M. Ducarme, la nomination d’un 
nouveau président à la tête de l’ABC n’a pas été une 
mince affaire. Le poste est resté vacant pendant quatre 
ans et plusieurs procédures de recrutement ont été 
lancées au cours de cette période. En ce qui concerne 
la disposition en projet, le gouvernement a recueilli 
l’avis du SPF Stratégie et Appui et de la Commission 
permanente de Contrôle linguistique. Ces avis ont été 
examinés minutieusement afin de veiller à ce que les 
différents rôles linguistiques soient équitablement repré-
sentés dans les fonctions dirigeantes de l’administration 
fédérale – une préoccupation que le vice-premier ministre 
partage d’ailleurs pleinement.

M. Denis Ducarme (MR) n’a pas encore reçu de 
réponse à sa question visant à déterminer si l’ABC avait 
fixé un cadre linguistique conformément à la législation 
sur l’emploi des langues en matière administrative.

Le vice-premier ministre répond que ce n’était pas le 
cas auparavant, mais souligne la volonté de rencontrer 
cette préoccupation. Il s’en remet par ailleurs à l’exper-
tise et à la connaissance du dossier de M. Ducarme.

M. Denis Ducarme (MR) exige une réponse plus 
explicite.

Le vice-premier ministre répond qu’aucun cadre 
linguistique n’a été fixé jusqu’à présent.

M. Denis Ducarme (MR) fait observer qu’en héritant 
du dossier de la succession du président de l’ABC, le 
vice-premier ministre a hérité d’un dossier sensible. 
Pour que l’économie puisse fonctionner équitablement, 
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een toezicht op de naleving van de mededingingsregels 
cruciaal. Dit veronderstelt een mededingingsautoriteit 
die goed beslagen ten ijs komt. De spreker heeft stellig 
de indruk dat, in de manier waarop de regering ernaar 
streeft de mededingingsregels te doen eerbiedigen, zij 
de regels inzake het taalevenwicht niet helemaal naleeft.

Dit land heeft maar een toekomst als men de taale-
venwichten respecteert. Sommige Vlamingen hebben 
de mond vol over de transfers naar Wallonië. Waar ze 
zedig over zwijgen, is de mate waarin de Vlamingen 
zich bedienen van de federale overheid en van de daar 
beschikbare posten. De spreker hecht veel belang aan 
het taalevenwicht. Welgeteld één maand na de benoe-
ming van de derde Nederlandstalige in het vierkoppige 
directiecomité van de BMA komt de vice-eersteminister 
aandraven met een wetsontwerp dat een vijfde lid in dat 
comité introduceert. En dat zou zijn om beter het Franse 
model te weerspiegelen? Dit is uiteraard een drogreden, 
aldus de heer Ducarme.

De vice-eersteminister heeft toegegeven dat er geen 
taalkader werd vastgesteld bij de BMA. Dit betekent dat 
de benoeming van de voorzitter wellicht niet wettelijk 
is. Dit vormt niet enkel een politiek probleem, maar ook 
een juridisch probleem.

De heer Ducarme vond en vindt in de heer Christophe 
Lacroix (PS) een medestander wanneer het gaat om 
het nastreven van een rechtvaardige en evenwichtige 
vertegenwoordiging van de taalrollen bij gezagsfunc-
ties in de federale administratie en het leger. De spre-
ker kan echter niet meegaan met de manier waarop 
de heer Ducarme zich tot de Nederlandstaligen richt, 
die een zekere agressiviteit ademt. Men kan regionalist 
zijn, maar met respect voor de ander. De democratische 
Vlaamse partijen spelen hun rol, ook al pleiten ze voor 
autonomie voor de deelstaten.

Het gaat er de heer Denis Ducarme (MR) vooral om dat 
de regels worden gerespecteerd. De BMA moet wettelijk 
gezien over een taalkader beschikken. Bij ontstentenis 
daarvan is er geen waarborg dat het taalevenwicht wordt 
gerespecteerd. De heer Ducarme heeft niets tegen 
Vlamingen, wel integendeel. Dit land kán functioneren, 
gesteld dat de billijkheid en de evenwichten worden 
gewaarborgd.

B. Vergadering van 13 maart 2024

Volgens mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) blijkt 
duidelijk uit de door de vice-eersteminister ter beschik-
king gestelde documenten vanwege de BMA dat deze 
laatste geen voorstander is van de ontworpen verruiming 
van de vrijstelling van ziekenhuisconcentraties van de 

le contrôle du respect des règles de concurrence est 
déterminant. Il faut pour cela pouvoir disposer d’une 
autorité de la concurrence bien préparée. Cependant, 
l’intervenant a la nette impression que le gouverne-
ment ne respecte pas totalement les règles relatives à 
l’équilibre linguistique lorsqu’il s’agit de tenter de faire 
respecter les règles de concurrence.

La Belgique n’aura un avenir que si les équilibres 
linguistiques sont respectés. Certains Flamands parlent 
sans cesse des transferts vers la Wallonie mais ne disent 
jamais combien ils se servent de l’autorité fédérale et 
des postes qui y sont disponibles. L’intervenant attache 
une grande importance à l’équilibre linguistique. Un mois 
après la nomination du troisième membre néerlando-
phone du comité de direction de l’ABC, qui compte 
quatre personnes, le vice-premier ministre présente 
rapidement un projet de loi qui prévoit de désigner un 
cinquième membre au sein de ce comité, soi-disant pour 
mieux refléter le modèle français. Selon M. Ducarme, 
cet argument est fallacieux.

Le vice-premier ministre a admis qu’aucun cadre 
linguistique n’avait été prévu à l’ABC. Cela signifie que 
la nomination du président n’est sans doute pas légale, 
ce qui pose un problème non seulement politique, mais 
également juridique.

M. Christophe Lacroix (PS) était et est d’accord avec 
M. Ducarme pour dire qu’il s’agit de viser à assurer une 
représentation équitable et équilibrée des rôles linguis-
tiques dans les fonctions dirigeantes de l’administration 
fédérale et de l’armée. L’intervenant se désolidarise 
toutefois de M. Ducarme quant à la manière dont il 
s’adresse aux néerlandophones, qui exprime une cer-
taine agressivité. On peut être régionaliste en respectant 
autrui. Les partis démocratiques flamands jouent leur 
rôle, même s’ils plaident en faveur de l’autonomie des 
entités fédérées.

Pour M. Ducarme (MR), ce qui importe le plus, c’est 
que les règles soient respectées. La loi impose à l’ABC 
de disposer d’un cadre linguistique, sans quoi rien ne 
garantira le respect de l’équilibre linguistique. M. Ducarme 
n’a rien contre les Flamands, au contraire. La Belgique 
peut très bien fonctionner à condition que l’équité et les 
équilibres soient garantis.

B. Réunion du 13 mars 2024

Selon Mme Katrien Houtmeyers (N-VA), les documents 
de l’ABC mis à disposition par le vice-premier ministre 
indiquent clairement que l’ABC n’est pas favorable à 
l’élargissement en projet de l’exemption des concentra-
tions d’hôpitaux du contrôle préalable des concentrations. 
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voorafgaande concentratiecontrole. De BMA onderbouwt 
dit standpunt uitvoerig in haar advies. Zij stelt onder 
meer het volgende:

“[] het Wetsontwerp [dreigt] effecten te genereren die 
precies tegengesteld zijn aan de motieven ervan, terwijl 
het aanzienlijke juridische en politieke risico’s met zich 
meebrengt. Terwijl de BMA zich heeft ingespannen 
om de sector meer rechtszekerheid te bieden, heeft de 
publicatie van het Wetsontwerp deze rechtszekerheid 
ondermijnd en niet-naleving van de toepasselijke regels 
gelegitimeerd.”

Het wetsontwerp gaat lijnrecht in tegen het advies 
van de BMA. Hoe reageert de vice-eersteminister op 
het standpunt van de BMA?

Voorts verwijst mevrouw Houtmeyers naar de vragen 
die zij tijdens de vorige vergadering stelde.

De heer Denis Ducarme (MR) verwijst op zijn beurt 
naar zijn tussenkomsten tijdens de vorige vergadering 
en dankt de vice-eersteminister voor de alsdan gegeven 
antwoorden.

Wat het aspect van de vrijstelling van ziekenhuiscon-
centraties van de voorafgaande concentratiecontrole van 
de BMA betreft, merkt de spreker op dat de situatie zoals 
die vandaag bestaat reeds enigszins geëvolueerd is ten 
opzichte van die ten tijde van de voorbereiding van de 
voorliggende tekst. Het is duidelijk dat er een concen-
tratiebeweging aan de gang is. Dat is op zich een goede 
zaak, onder meer gelet op de steeds voortschrijdende 
specialisatie in de zorg. Tegelijk stelt de heer Ducarme 
vast dat, alleszins in Wallonië, de verschillende netwerken 
van ziekenhuizen in een concurrentiestrijd zijn verwikkeld 
die bijwijlen erg hevig is. Hij zou graag het standpunt 
hieromtrent van de vice-eersteminister vernemen.

Voor de heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) is de 
DMA een teleurstelling. De verordening bevat louter 
cosmetische maatregelen die de grote techbedrijven 
nog veel speelruimte laten. Dankzij intensief lobbywerk 
vanwege de internetgiganten om de interoperabiliteits-
clausules af te zwakken, hoeven zij in de toekomst geen 
concurrentie te vrezen van andere operatoren, weze 
die privaat of publiek. Ze hebben hun monopoliepositie 
dus kunnen veiligstellen. Volgens de PVDA-PTB moet 
het roer volledig om; er is nood aan een democratisch, 
publiek model om de samenleving te bevrijden van de 
suprematie van de internetgiganten. Om deze redenen 
zal de heer D’Amico zich bij de stemmingen onthouden.

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister en 
minister van Economie en Werk, merkt eerst en vooral op 
dat het wetsontwerp ertoe strekt uitvoering te geven aan 

L’ABC argumente solidement ce point de vue dans son 
avis, notamment en indiquant ce qui suit:

“le Projet de loi risque de générer des effets exac-
tement contraires à ses motifs, tout en présentant des 
risques juridiques et politiques considérables. Alors 
que l’ABC s’est efforcée d’apporter au secteur une plus 
grande sécurité juridique, la publication du Projet de loi 
a compromis cette sécurité juridique et légitimé le non-
respect des règles applicables.”

Le projet de loi s’oppose diamétralement à l’avis de 
l’ABC. Comment le vice-premier ministre réagit-il à cet 
avis?

Mme Houtmeyers renvoie en outre aux questions 
qu’elle a posées au cours de la réunion précédente.

M. Denis Ducarme (MR) renvoie à son tour à ses 
interventions au cours de la réunion précédente et 
remercie le vice-premier ministre pour les réponses 
qu’il a déjà données.

En ce qui concerne la question de l’exemption des 
concentrations d’hôpitaux du contrôle préalable des 
concentrations de l’ABC, l’intervenant fait observer que 
la situation actuelle est déjà quelque peu différente de 
la situation telle qu’elle était au moment de la prépara-
tion du texte à l’examen. Il est clair qu’un mouvement 
de concentration est en cours. C’est en soi une bonne 
chose, notamment en raison de la spécialisation crois-
sante dans le secteur des soins. M. Ducarme constate 
cependant qu’en Wallonie, en tout cas, les différents 
réseaux d’hôpitaux se sont engagés dans une lutte 
concurrentielle parfois très féroce. Il aimerait connaître 
le point de vue du vice-premier ministre à ce sujet.

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) estime que le 
DMA est décevant. Ce règlement prévoit des mesures 
purement cosmétiques qui laissent encore une grande 
marge de manœuvre aux grandes entreprises techno-
logiques. Grâce à un lobbying intensif des géants de 
l’internet visant à affaiblir les clauses d’interopérabilité, 
ils ne devront plus craindre, à l’avenir, la concurrence 
d’autres opérateurs privés ou publics. Ils ont donc pu 
assurer leur monopole. Selon le PVDA-PTB, il faut 
complètement changer de cap et opter pour un modèle 
démocratique et public qui permettra de libérer la société 
de la suprématie des géants de l’internet. C’est pourquoi 
M. D’Amico s’abstiendra lors du vote.

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, fait d’abord observer 
que le projet de loi vise à donner exécution au DMA. 
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de DMA. Die is als verordening weliswaar rechtstreeks 
van toepassing in de Belgische rechtsorde, maar vereist, 
omwille van zijn technische karakter en omwille van de 
in dit land geldende bevoegdheidsverdeling, toch een 
aantal aanpassingen van de bestaande wetgeving. Het 
is alleszins duidelijk dat de Belgische wetgever in dezen 
amper over speelruimte beschikt. De vice-eersteminister 
heeft begrip voor het standpunt van de heer D’Amico dat 
men op bepaalde punten verder had kunnen gaan, maar 
wijst erop dat de EU uit 27 lidstaten bestaat en dat de 
DMA dus noodzakelijkerwijze op een compromis berust.

Wat de verruiming van de vrijstelling van ziekenhuis-
concentraties van de voorafgaande concentratiecontrole 
van de BMA betreft, stelt de vice-eersteminister, samen 
met de heer Ducarme, een concentratiebeweging vast 
in het Belgische ziekenhuislandschap. Deze beweging 
is tot op zekere hoogte noodzakelijk en wordt dan ook 
sterk aangemoedigd, en in de feiten quasi opgelegd, door 
de federale overheid. Het betreft een sterk gereguleerd 
domein waarin de federale overheid erkenningsnormen 
en financieringsregels vastlegt die ziekenhuizen aanzet-
ten tot concentratiebewegingen. Om rekening te houden 
met die bijzondere context heeft de regering gemeend 
ziekenhuizen onder bepaalde voorwaarden te kunnen 
vrijstellen van de voorafgaande concentratiecontrole 
door de BMA.

Een bijkomende specificiteit van de ziekenhuisactiviteit 
is dat het overgrote deel daarvan publiek gefinancierd 
wordt en niet onderworpen is aan de mededinging. Om 
die reden acht de regering het opportuun ziekenhuizen 
de aanzienlijke administratieve last die gepaard gaat 
met de voorafgaande concentratiecontrole, te besparen. 
Vanwege de ziekenhuizen die zich inschreven in een 
concentratielogica ontving de regering signalen dat het 
gedetailleerde karakter van deze controle en de hoe-
veelheid van de daarbij opgevraagde informatie niet in 
verhouding stonden tot het doel dat met die maatregel 
wordt nagestreefd.

Zoals de vice-eersteminister al aangaf tijdens de ver-
gadering van 21 februari 2024, verschillen de regering en 
de BMA op dit punt van mening. De vice-eersteminister 
kan begrip opbrengen voor de argumenten van de BMA 
– en looft terloops de kwaliteit van het door de autoriteit 
geleverde werk – maar onderschrijft deze niet.

Hij wijst er verder op dat concentraties tussen erkende 
ziekenhuizen geenszins onvoorwaardelijk worden vrijge-
steld van de voorafgaande concentratiecontrole. Zo blijven 
concentraties tussen erkende ziekenhuizen onderworpen 
aan het voorafgaande toezicht op concentraties, wanneer 
de betrokken erkende ziekenhuizen samen in België een 

S’il est vrai que, comme tout règlement européen, il est 
directement applicable dans l’ordre juridique belge, il 
requiert tout de même, en raison de sa nature technique 
et de la répartition des compétences dans notre pays, 
une série de modifications de la législation actuelle. En 
tout état de cause, il est clair que le législateur belge 
dispose en l’occurrence d’une marge de manœuvre très 
limitée. Le vice-premier ministre comprend pourquoi 
M. D’Amico affirme que le projet de loi aurait pu aller 
plus loin concernant certains points, mais il souligne que 
l’Union européenne se compose de 27 États membres 
et que le DMA repose dès lors nécessairement sur un 
compromis.

En ce qui concerne l’extension aux concentrations 
entre hôpitaux de l’exemption du contrôle préalable exercé 
par l’ABC, le vice-premier ministre observe, comme 
M. Ducarme, un mouvement de concentration dans le 
paysage hospitalier belge. Dans une certaine mesure, 
ce mouvement est nécessaire, fortement encouragé et 
même quasiment imposé dans les faits par les autorités 
fédérales. Il s’agit d’un domaine très réglementé dans 
lequel les pouvoirs publics fédéraux fixent des normes 
d’agrément et des règles de financement afin d’inciter les 
hôpitaux à évoluer vers une concentration accrue. Compte 
tenu de ce contexte particulier, le gouvernement a estimé 
qu’il convenait, sous certaines conditions, d’exempter 
les hôpitaux du contrôle préalable des concentrations 
exercé par l’ABC.

Une autre particularité de l’activité hospitalière est 
que la majeure partie de celle-ci est financée par des 
moyens publics et n’est pas soumise aux règles de 
concurrence. C’est pourquoi le gouvernement estime qu’il 
convient de dispenser les hôpitaux des charges admi-
nistratives considérables liées au contrôle préalable des 
concentrations. Les hôpitaux qui s’inscrivent dans cette 
logique de concentration ont signalé au gouvernement 
que le caractère détaillé de ce contrôle et la quantité 
d’informations demandées dans ce cadre n’étaient pas 
proportionnels à l’objectif poursuivi par la mesure.

Comme le vice-premier ministre l’a déjà indiqué au 
cours de la réunion du 21 février 2024, le gouvernement 
et l’ABC ne sont pas du même avis sur ce point. Le vice-
premier ministre comprend les arguments de l’ABC – et 
salue à nouveau la qualité du travail fourni par cette 
institution – mais il ne partage pas son point de vue.

Il souligne par ailleurs que l’exemption du contrôle 
préalable des concentrations entre hôpitaux agréés 
n’est nullement inconditionnelle. Ces concentrations 
restent ainsi soumises au contrôle préalable lorsque les 
hôpitaux agréés concernés atteignent en Belgique un 
chiffre d’affaires conjoint supérieur à 900 millions d’euros 
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omzet van meer dan 900 miljoen euro bereiken en ten 
minste twee van de betrokken erkende ziekenhuizen elk in 
België een omzet halen van ten minste 250 miljoen euro. 
Deze bedragen wijken af van degene die gebruikt voor 
de aanmeldingsdrempel bedoeld in artikel IV.7 van het 
Wetboek van economisch recht, namelijk respectieve-
lijk 100 en 40 miljoen euro. Dit heeft ermee te maken 
dat maar een klein deel van de omzet van de erkende 
ziekenhuizen wordt gegenereerd via commerciële en 
niet-gereguleerde activiteiten, waardoor ze dichter bij 
de “klassieke” economische spelers komen te staan en 
een voorafgaande controle op concentraties nog steeds 
gerechtvaardigd is.

Tot besluit van zijn betoog herhaalt de vice-eerste-
minister dat de ontworpen verruiming van de vrijstelling 
van concentraties tussen erkende ziekenhuizen van de 
voorafgaande concentratiecontrole door de BMA gerecht-
vaardigd wordt door redenen van gezondheidsbeleid en 
administratieve vereenvoudiging.

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) is eveneens 
voorstander van ziekenhuisfusies, die inderdaad voordelen 
kunnen bieden voor alle betrokken partijen, namelijk de 
ziekenhuizen zelf, de dokters én de patiënten. Evenwel is 
het in het belang van die laatsten dat de BMA voorafgaand 
controle kan blijven uitoefenen op die fusies. Anders 
kan niet worden gegarandeerd dat er geen monopolies 
zullen ontstaan en dat de keuzevrijheid van de patiënt 
niet zal worden ingeperkt. Aldus dreigt de voorliggende 
maatregel in het nadeel van de patiënten uit te draaien.

Kan de vice-eersteminister nog aangeven welke con-
crete ziekenhuizen onder deze maatregel zouden vallen?

Volgens informatie waarover de vice-eersteminister be-
schikt zouden bepaalde ziekenhuizen in Luik, Antwerpen 
en Brussel daaronder vallen.

Wat het eerste deel van de repliek van mevrouw 
Houtmeyers betreft, vestigt de vice-eersteminister an-
dermaal de aandacht op de bijzondere omstandigheid 
dat het de federale overheid zelf is die door haar beleid 
ziekenhuizen ertoe aanzet te fuseren. Dat beleid heeft 
tot doel om een gezondheidszorg van hoge kwaliteit 
aan te bieden, geleverd door gespecialiseerd medisch 
personeel. Omwille van de noodzakelijke specialisatie 
is het mogelijk dat er voor specifieke, zeldzame patho-
logieën slechts één of twee centra in het land erkend 
zullen worden om de nodige zorg aan te bieden.

et lorsqu’au moins deux des hôpitaux agréés en ques-
tion réalisent chacun en Belgique un chiffre d’affaires 
d’au moins 250 millions d’euros. Ces montants dif-
fèrent de ceux utilisés pour le seuil de notification visé 
à l’article IV.7 du Code de droit économique, à savoir 
respectivement 100 et 40 millions d’euros. Cela s’explique 
par le fait que seule une faible part du chiffre d’affaires 
des hôpitaux agréés est générée par des activités com-
merciales et non réglementées. Or, il s’agit des seules 
activités qui rapprochent les hôpitaux des acteurs éco-
nomiques classiques et qui justifient encore un contrôle 
préalable des concentrations.

En conclusion de son intervention, le vice-premier 
ministre répète que l’extension en projet de l’exemp-
tion du contrôle préalable des concentrations exercé 
par l’ABC aux concentrations entre hôpitaux agréés se 
justifie à la lumière de la politique de santé et pour des 
raisons de simplification administrative.

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) est également favo-
rable aux fusions hospitalières, qui peuvent effectivement 
offrir des avantages à l’ensemble des parties prenantes, à 
savoir les hôpitaux mêmes, les médecins et les patients. 
Il est toutefois dans l’intérêt de ces derniers que l’ABC 
puisse continuer à exercer un contrôle préalable de ces 
fusions. En l’absence d’un tel contrôle, il on ne peut pas 
garantir que des situations de monopole ne vont pas 
être créées et que la liberté de choix du patient ne sera 
pas restreinte. La mesure à l’examen risque dès lors de 
porter préjudice aux patients.

Le vice-premier ministre peut-il encore citer concrète-
ment les hôpitaux qui seront concernés par cette mesure?

Selon les informations dont dispose le vice-premier 
ministre, certains hôpitaux de Liège, d’Anvers et de 
Bruxelles seraient concernés.

S’agissant de la première partie de la réplique de 
Mme Houtmeyers, le vice-premier ministre attire à 
nouveau l’attention sur la circonstance particulière que 
ce sont les autorités fédérales qui, au travers de leur 
politique, encouragent les hôpitaux à fusionner. Cette 
politique vise à offrir des soins de santé de grande 
qualité dispensés par du personnel médical spécialisé. 
Compte tenu de cet impératif de spécialisation, il est 
possible que seuls un ou deux centres soient agréés en 
Belgique pour offrir les soins nécessaires au traitement 
de certaines pathologies spécifiques et rares.
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IV. — STEMMINGEN

HOOFDSTUK 1

Algemene bepalingen

Artikel 1

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

Art. 2

Artikel 2 wordt aangenomen met 11 stemmen 
en 1 onthouding.

HOOFDSTUK 2

Wijzigingen van het Wetboek  
van economisch recht

Art. 3 tot 6

De artikelen 3 tot 6 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 1 onthouding.

Art. 7

Artikel 7 wordt aangenomen met 9 stemmen 
en 3 onthoudingen.

Art. 8 tot 11

De artikelen 8 tot 11 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 1 onthouding.

Art. 12

Artikel 12 wordt aangenomen met 9 stemmen 
en 3 onthoudingen.

Art. 13 tot 56

De artikelen 13 tot 56 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 1 onthouding.

IV. — VOTES

CHAPITRE 1ER

Dispositions générales

Article 1er

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

Art. 2

L’article 2 est adopté par 11 voix et une abstention.

CHAPITRE 2

Modifications du Code  
de droit économique

Art. 3 à 6

Les articles 3 à 6 sont successivement adoptés 
par 11 voix et une abstention.

Art. 7

L’article 7 est adopté par 9 voix et 3 abstentions.

Art. 8 à 11

Les articles 8 à 11 sont successivement adoptés 
par 11 voix et une abstention.

Art. 12

L’article 12 est adopté par 9 voix et 3 abstentions.

Art. 13 à 56

Les articles 13 à 56 sont successivement adoptés 
par 11 voix et une abstention.
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HOOFDSTUK 3

Wijziging van de gecoördineerde wet 
van 10 juli 2008 op de ziekenhuizen en 

andere verzorgingsinrichtingen

Art. 57

Artikel 57 wordt aangenomen met 9 stemmen 
en 3 onthoudingen.

HOOFDSTUK 4

Wijziging van het koninklijk besluit 
van 21 mei 2013 tot vaststelling 

van het statuut van de leden 
van het directiecomité en de assessoren 
van de Belgische Mededingingsautoriteit

Art. 58

Artikel 58 wordt aangenomen met 11 stemmen 
en 1 onthouding.

HOOFDSTUK 5

Wijzigingen aan het koninklijk besluit 
van 21 mei 2013 houdende vaststelling 

van het programma en de nadere regels 
van het examen inzake beroepsbekwaamheid met 

het oog op de benoeming van de leden 
van het directiecomité en van de assessoren 

van de Belgische Mededingingsautoriteit

Art. 59 tot 61

De artikelen 59 tot 61 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 11 stemmen en 1 onthouding.

CHAPITRE 3

Modification de la loi coordonnée 
du 10 juillet 2008 sur les hôpitaux et 

autres établissements de soins

Art. 57

L’article 57 est adopté par 9 voix et 3 abstentions.

CHAPITRE 4

Modification de l’arrêté royal du 21 mai 2013 
fixant le statut des membres 

du comité de direction et 
des assesseurs de l’Autorité belge 

de la Concurrence

Art. 58

L’article 58 est adopté par 11 voix et une abstention.

CHAPITRE 5

Modifications de l’arrêté royal 
du 21 mai 2013 fixant le programme et 

les modalités précises de l’examen 
d’aptitude professionnelle en vue 

de la nomination des membres 
du comité de direction et des assesseurs 

de l’Autorité belge de la Concurrence

Art. 59 à 61

Les articles 59 à 61 sont successivement adoptés 
par 11 voix et une abstention.
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HOOFDSTUK 6

Slotbepaling

Art. 62

Artikel 62 wordt aangenomen met 11 stemmen 
en 1 onthouding.

*
*    *

Het gehele wetsontwerp wordt, mits enkele wet-
gevingstechnische verbeteringen, bij naamstemming 
aangenomen met 9 stemmen en 3 onthoudingen.

De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Albert Vicaire, Barbara Creemers, 
Stefaan Van Hecke;

PS: Patrick Prévot; Leslie Leoni;

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter;

Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Hebben tegengestemd:

Nihil.

Hebben zich onthouden:

N-VA: Katrien Houtmeyers, Anneleen Van Bossuyt;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico.

De rapportrice, De voorzitter,

Katrien Houtmeyers Stefaan Van Hecke

Bepalingen die een uitvoeringsmaatregel verei-
sen (artikel 78.2, vierde lid, van het Reglement): de 
artikelen 7 en 62.

CHAPITRE 6

Disposition finale

Art. 62

L’article 62 est adopté par 11 voix et une abstention.

*
*    *

L’ensemble du projet de loi est adopté, moyennant 
quelques corrections d’ordre légistique, par vote nomi-
natif, par 9 voix et 3 abstentions.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Albert Vicaire, Barbara Creemers, 
Stefaan Van Hecke;

PS: Patrick Prévot; Leslie Leoni;

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter;

Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Ont voté contre:

Nihil.

Se sont abstenus:

N-VA: Katrien Houtmeyers, Anneleen Van Bossuyt;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico.

La rapporteure, Le président,

Katrien Houtmeyers Stefaan Van Hecke

Dispositions nécessitant une mesure d’exécution 
(article 78.2, alinéa 4, du Règlement): les articles 7 et 62.
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